
Tržaško slovensko šolsko vprašanje. 
Zaradi znane razsodbe upravnega sodišča, ki smo svoje

dobno govorili tudi mi o nji v svojem listu in ki je z njo 
razveljavljeno postopanje administrativnih oblasti v vprašanju 
zahtevane ustanovitve slovenskih ljudskih šol v Trstu, se je 
vršilo dne 4. t. m. po odredbi ministrstva na poziv namest

ništva na tržaškem magistratu komisijonalno pozvedovanje, 
ki izide na njega podlagi nova odločba. 

To pozvedovanje naj dožene, ali eksistujejo vkljub temu, 
da niso bližnje okoličanske šole oddaljene 4 km od sredine 
mesta, vendarle take faktične zapreke — kakor n. pr. pomanj

kanje prostora v okoličanskih šolah ali pa posebne lokalne 
ovire — ki onemogočujejo slovenskim otrokom obisk okoli

čanskih šol. 
Komisijonalnega pozvedovanja, ki ga je vodil magi

stratni asesor Rozzo, so se udeležili za slovenske starše de

legati Ant. Kljun, Anton Verbajs, Matija Lah, Ivan Besednjak 
in Anton Perhavec in pooblaščenec prosilcev odvetnik dr. 
Gustav Gregorin. Kot vladni šolski strokovnjak je bil navzoč 
Ivan Nekerman, c. kr. okrajni šolski nadzornik, in kot teh

nični strokovnjak magistrata inženerBoccassini. Občina tržaška 
kot taka ni bila zastopana, ker je odklonila intervencijo iz 
principijalnega negativnega stališča, ki ga zavzema danes de

legacija takisto, kakor jo je zavzemal pred 11. leti mestni svet. 
V imenu prosilcev je dokazoval dr. G. Gregorin, da je 

v mestu tržaškem n a d 1 5 0 0 s l o v e n s k i h o t r o k , ki so 
dolžni obiskovati ljudske šole, d a v b l i ž n j i h o k o l i č a n 

s k i h š o l a h n i n i t i p r o s t o r a za d o m a č e o t r o k e 
t e r da so p r o m e t n e r a z m e r e v e l i k e g a t r g o v 

s k e g a m e s t a in v r e m e n s k e r a z m e r e ( p o l e t i v r o 

č i n a , p o z i m i m o č n a b u r j a ) t a k e , da n e d o p u š č a j o 
n e ž n i m o t r o k o m h o d i t i iz m e s t a v o k o l i č a n s k e 
š o l e . Inžener Boccasini je izkušal dokazati, da omenjene 
razmere niso take, da bi resno ovirale slovenskim otrokom 
pohajanje okoličanskih šol. 

Gosp. c. kr. okrajni šolski nadzornik Nekerman se je pri

družil izvajanjem gosp. dr. Gregorina ter z a g o v a r j a l p o 

t r e b o u s t a n o v i t v e s l o v e n s k e l j u d s k e š o l e v m e s t u 
iz p e d a g o š k o m o r a l n e g a s t a l i š č a ; naglašal je tudi, 

da je dokazana potreba ustanovitve slovenske šole v mestu z 
dejstvom, da so v o k o l i c i i t a l i j a n s k e š o l e , a k o r a v n o 
j e v m e s t u z a d o s t n o š t e v i l o i t a l i j a n s k i h š o l , ki 
t u d i n i s o o d d a l j e n e 4 km o d d o t i č n i h o k o l i č a n 

s k i h k r a j e v . S tem so priznane posebne okolnosti, ki zahte

vajo, da naj u s t a n a v l j a j o v T r s t u š o l e na r a z d a l j a h 
m a n j n e g o 4 km. Ako bi se postavljali na stališče, da se 
ijna pravico zahtevati šole le na radaljah 4 km, bi z a d o 

s t o v a l a za I t a l i j a n e l e e n a l j u d s k a š o l a v m e s t u , 
a za S l o v e n c e i s t o t a k o l e e n a v p r e d m e s t j u . Kaj 
tnkega more pač veljati za majhne vasi z majhnim številom 
šolskih otrok, ne pa za velika mesta s tisoči takih otrok. 

S tem je bilo zaključeno komisijonalno pozvedovanje. 
Zapisnik so poslali v rešitev c. kr. namestništvu, od katerega 
dobre volje je sedaj odvisna usoda zahtevanih slovenskih 
šol v Trstu. Od c. kr. namestnika pričakuje slovenska javnost, 
da n e u s t r a š e o u g o d i 2 0 1 e t n i m o p r a v i č e n i m z a 

h t e v a m t r ž a š k i h S l o v e n c e v . 
Naravnost priznavamo, da v resnici občudujemo njih 

vztrajnost in rodoljubno požrtvovalnost, k i m o r a k o n č n o 
i m e t i u s p e h ! 


